
www.stepanovnadsvratkou.cz        ročník  XVIII.  -  č. 2  -  červen  2021 zdarma

S L O V O    S T A R O S T K Y

Vážení spoluobčané,

dnešní slovo zahájím přehle-
dem akcí investičních, či nein-
vestičních, které jsme již letos 
stihli dokončit, které právě pro-
bíhají nebo které v nejbližší době 
chystáme. V květnu letošního 
roku jsme dokončili opravu vo-
dojemu, zejména obou jímacích 
komor. Celkově jsme zaplatili  
za obě etapy, které probíhaly v le-
tech 2020 a 2021, cca 2.957.000,-  

Kč včetně DPH. BVK a.s. se za-
vázaly, že fasádu, oplechování 
základů a nové oplocení zajistí 
již ve vlastní režii. Další ukon-
čenou akcí byla výměna svítidel 
a vybudování osvětlení vánoční 
jedle na náměstí, doufám, že to 
je poslední výměna svítidel ve-
řejného osvětlení na dlouhá léta. 
Můžeme konstatovat, že výměna 
proběhla ve dvou etapách 2015 
a 2019, vždy jsme čerpali dotaci 
v programu EFEKT z Minister-

stva průmyslu a obchodu ČR, 
projekty jsou již oba ukončeny  
a byla vyčíslena úspora elektric-
ké energie, která za sebou hlavně 
nese výraznou úsporu finanční.

V současnosti probíhá a je před 
dokončením překládka plyno-
vodu před penzionem Hodůnka, 
na tento projekt navazuje dobu-
dování terasy k restauraci, takže 
pevně věřím, že nejpozději v po-
lovině července bude vše dokon-
čeno a zkolaudováno. Tyto dvě 
akce byly výrazně poznamenány 
omezeními v době nouzového 
stavu, jinak by již dávno vše bylo 
hotovo. Stále pracujeme na reno-
vaci tří pokojů v penzionu Ho-
důnka, kde se dokončuje sociální 
zařízení pokojů, zbývá dodělat 
pokládku podlahové krytiny  
a instalovat nové dveře s ostěním. 

Průběžně je u nás prováděna 
deratizace proti výskytu hlo-
davců, nástrahy jsou deratizační 
firmou kontrolovány a nahrazo-
vány. Pokud by měl ještě někdo 
z občanů zájem o individuál-
ní návnady, můžeme je zajistit.

Samozřejmě máme i pro le-
tošek zajištěnu realizaci pro-
jektů, na které jsme již obdrželi 
dotaci. Jedná se o revitalizaci 
zeleně na náměstí a za kultur-
ním domem. V tomto projektu 
již máme vybránu firmu zho-
tovitele, který bude projekt re-
alizovat od srpna do listopadu 
2021. V tomto projektu za cca 
1.300.000,- Kč, obdržíme dotaci 
ve výši 60% - cca 710.000,- Kč.

Dále jsme obdrželi dotaci na 
vybudování víceúčelového hřiště 
na spodním hřišti u školy. Tady 
budeme vybírat v červenci zho-
tovitele, realizace bude probíhat 
od podzimních měsíců. Akce 
bude stát téměř 4 mil. Kč, dotaci 
obdržíme ve výši téměř 3 mil. Kč.

V dubnu jsme požádali o do-
taci na Ministerstvo financí ČR  
o dotaci na výstavbu nové budo-
vy mateřské školy. Bohužel již 
dnes vím, že jsme nebyli vybrá-
ni, jednalo se o projekt za 34 mil. 
Kč, který byl vysoutěžen za 25 
mil. Kč a žádali jsme o 20 mil. Kč 

(pokračování na str. 3)

.
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Výpis  z  usnesení  zastupitelstva  městyse

Usnesení č. 17/2021
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou  

konaného dne 31. března 2021 v 18 hodin v zasedací místnosti
Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse, výborů a komisí 
- Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření městyse Štěpánov  
nad Svratkou za rok 2020

       SCHVALUJE:
- návrhovou komisi ve složení: Miroslav Nečesánek, Jaroslav Stárek;
zapisovatele: Mgr. Ladislavu Kobzovou; ověřovatele zápisu: Mgr. Sta-
nislavu Kubíkovou, Mgr. Vratislava Kubíka 
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Cenovou nabídku Lenky Cackové na zábavnou stezku pro děti  
ve výši 10 000,- Kč včetně DPH
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Změnu č. 3 Územního plánu Štěpánov nad Svratkou a vydává for-
mou opatření obecné povahy, po ověření podle ustanovení § 54 odst. 
2 zákona č. 183/2006 SB., o územním plánování a stavebním řádu  
ve znění pozdějších předpisů (dále jen „stavební zákon“), že návrh 
změny č. 3 ÚP Štěpánov nad Svratkou není v rozporu s Politikou 
územního rozvoje ČR 2015 ve znění Aktualizace č. 1, 2, 3 a 5, Zásada-
mi územního rozvoje Kraje Vysočina, ve znění Aktualizace č. 1, 2, 3, 
4, 5 a 6, se stanovisky dotčených orgánů a se stanoviskem Krajského 
úřadu Kraje Vysočina, jako orgán příslušný podle ustanovení § 6 odst. 
5 písm. c) stavebního zákona za použití ustanovení § 43 odst. 4 a § 
55 odst. 2 stavebního zákona a v souladu s ustanoveními § 171 až 174 
správního řádu, Změnu č. 3 Územního plánu Štěpánov nad Svratkou
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Investiční záměr, podání žádosti o stavební povolení na MěÚ Bys-
třice nad Pernštejnem a žádosti o dotaci na Ministerstvo financí ČR 
na akci: „Novostavba MŠ Štěpánov nad Svratkou“, současně garantuje 
zajištění vlastních finančních zdrojů pro tuto investiční akci 
  PRO: 11        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0   
- Hodnotící komisi pro VZ na akci: „Novostavba MŠ Štěpánov  
nad Svratkou“ ve složení: Mgr. Alena Boháčová, Milan Opatřil, Mgr. 
Ladislava Kobzová. V případě výpadku některého člena hodnotící ko-
mise je náhradníkem pan Augustin Horák. 
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Přípravné práce pro odkoupení části pozemku od  
RS Center spol. s r.o.
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Cenovou nabídku na vodoinstalace ve výši 103 827,- Kč bez DPH  
a zařizovací předměty pro sociální zařízení ve třech pokojích penzio-
nu Hodůnka ve výši 92 774,30 Kč bez DPH firmy Čupr Jimramov 
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Cenovou nabídku na stavební práce ve 3 pokojích penzionu Hodůnka 
firmy A. Trdý Lískovec ve výši 63 150,- Kč včetně DPH
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Cenovou nabídku na opravu fasády vodojemu firmy A. Trdý Lískovec 
ve výši 135 350,- Kč včetně DPH
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Cenovou nabídku na projekční práce – Zastávka BUS u ZŠ Štěpánov 
nad Svratkou – Ing. Petr ve výši 127 050,- Kč včetně DPH a rozšíření  
projekčních prací na řešení zastávky BUSu i na protilehlé straně sil-
nice. 
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Finanční dar na činnost Domácího hospice Vysočina na rok 2021  
ve výši 3 000,- Kč
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Finanční dar na činnost ZS Zelené Vendolí pro rok 2021 ve výši  
1 000,- Kč
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 

 

- Rozpočtové opatření č. 2/2021 v předneseném znění
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0  
- Návrh střednědobého výhledu rozpočtu městyse Štěpánov nad 
Svratkou na období 2022 – 2024 v předneseném znění
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0

      UKLÁDÁ STAROSTCE:
- rozmístění odpadkových košů po městysi /dětské hřiště Močidla, 
cesta ke srubu/ 
- zahájit jednání ohledně směny pozemků s panem L. Ondrou
- organizace akce Čistá Vysočina
- renovaci naučné stezky Štěpánovský čtyřlístek 

Usnesení č. 18/2021
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou  

konaného dne 10. května 2021 v 17.30 hodin v zasedací místnosti
Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

      BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse, výborů a komisí 
- Rozpočtové opatření č. 3/2021 v předneseném znění

       SCHVALUJE:
- návrhovou komisi ve složení: Augustin Horák, Milan Opatřil; 
zapisovatele: Mgr. Ladislavu Kobzovou; ověřovatele zápisu: Lenku 
Cackovou, Dušana Murču 
 PRO: 13          PROTI: 0   ZDRŽEL SE:  0 
- program jednání a zařazení nových bodů programu: 
  9. Žádost o příspěvek na činnost mladých hasičů jednotky SDH  
    Štěpánov nad Svratkou na rok 2021
následují původní body programu:
   10. Rozpočtová opatření č. 3, 4/2021 
   11. Různé, diskuze, závěr.
 PRO: 13          PROTI: 0   ZDRŽEL SE:  0 
- dodavatele veřejné zakázky na akci: „Štěpánov nad Svratkou – sídelní 
zeleň“ firmu STROMMY COMPANY s. r. o., Vodařská 143/13, 619 99 
Brno a smlouvu o dílo s tímto dodavatelem s cenou za zakázku ve výši 
1 331 366,- Kč s DPH.
 PRO: 14         PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Smlouvu o dílo na zhotovení projektu stavby na akci: „Novostavba 
MŠ – Štěpánov n. S.“ ve výši 710 000,- bez DPH a cenovou nabídku  
na vypracování rozpočtu stavby ve výši 102 850,- včetně DPH.
 PRO: 14         PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- finanční dar na provoz dětské krizové linky Linky bezpečí, z.s. na rok 
2021 ve výši 1 000 Kč
 PRO:  14        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Darovací smlouvu majetkoprávního vypořádání mezi Krajem Vy-
sočina a Městysem Štěpánov nad Svratkou na pozemky zastavěné 
chodníkem a parkovištěm u hřbitova parcelní čísla 1062/15 – ostatní 
plocha, ostatní komunikace o výměře 25 m2, 1062/16 – ostatní plocha, 
ostatní komunikace o výměře 13 m2, 1062/17 – ostatní plocha, ostatní 
komunikace o výměře 11 m2, 1062/18 – ostatní plocha, ostatní komu-
nikace o výměře 54 m2 vedených Katastrálním úřadem pro Vysočinu, 
Katastrální pracoviště Žďár nad Sázavou na LV č. 489 pro k. ú. a obec 
Štěpánov nad Svratkou.
- náklady spojené s vkladem do katastru nemovitostí ve výši 2 000 Kč.
 PRO: 14          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Příspěvek na činnost mladých hasičů jednotky SDH Štěpánov nad 
Svratkou na rok 2021 ve výši 25 000,- Kč. 
 PRO: 14         PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočtové opatření č. 4/2021 v předneseném znění včetně všech 
opatření, která byla schválena v průběhu dnešního zasedání 
 PRO: 14          PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
       NESCHVALUJE:
- poskytnutí finanční podpory na stavbu domova pro 30 seniorů s de-
mencí „Pomněnka“ v Novém Městě na Moravě
  PRO: 0          PROTI: 14 ZDRŽEL SE: 0
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S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

dotaci. Z důvodu celkové očeká-
vané krizové situace MF ČR vy-
bralo dle bodového ohodnocení 
jen asi 65 projektů z celkových 
zhruba 700 žádostí. Pokud by 
byly všechny žádosti uspokojeny, 
muselo by být vydáno 5 mld. Kč 
na jejich realizaci, ministerstvo 
alokovalo pouze necelých 500 
mil. Kč. Ale uvidíme, snad budou 
další možnosti požádat o dotaci  
z jiných výzev, jen se realizace 
posouvá do let příštích. Projekt je 
stavebně připraven.

Na podzim bychom ještě chtěli 
realizovat opravu místní komu-
nikace Do Vrchů, kde bude polo-
žen asfaltový koberec a odvedena 
dešťová voda. Na tuto akci jsme 
požádali v Programu obnovy 
venkova Vysočiny 2021 Kraj Vy-
sočina, který letos poskytuje do-
taci ve výši 100.000,- Kč. Celkové 
náklady akce jsou odhadovány 
na 340 tis. Kč.

Ještě bych ráda napsala po-
děkování všem občanům, kteří 
nám pomáhají s udržování veřej-

ného prostranství, zejména můj 
dnešní dík směřuje na Močidla za 
Martinem Peňázem a paní Mar-
celou Hrubešovou, kteří se věnují 
otočce na Močidlech. I díky jejich 
pravidelné péči tento kout vypa-
dá udržovaně. Jediným místem, 
které to kazí, je obecní pozemek 
u lávky, na ten budou během le-
tošního léta umístěny nově tří-
dící kontejnery, protože třídící 
místo na Močidlech je výrazně 
přetěžováno.

Přichází léto, čas prázdnin, 
dovolených, odpočinku, přestože 
ve vzduchu se stále vznáší koro-
navirové nebezpečí. Už si všichni 
přejeme, ať se vše opět vrátí do 
normálního režimu, který co nej-
méně omezuje naše každodenní 
životy. I my ve Štěpánově jsme 
zažili několik vln, kdy u nás bylo 
více nakažených, někdo nemoc 
zvládl téměř bez povšimnutí, jiný 
se dosti zapotil, než ji překonal 
a byli i takoví, co museli hodně 
bojovat v nemocnici o svůj život, 
aby nad nemocí zvítězili. Bohu-

žel i u nás tato nemoc některým 
z našich spoluobčanů uspíšila ko-
nec pouti na tomto světě. Každý 
zná ze svého okolí nějaký smutný 
příběh, který zrežírovala nákaza 
nepatrným virem. Už víme, že 
musíme být ostražití, pokud se 
nákaza opět začne šířit, ale pev-
ně věřím, že už jsme v současné 
chvíli na tuto situaci lépe připra-
veni než před rokem. Ještě bude 
COVID19 určitě chvíli zlobit, 
snažit se převlékat do různých 
mutací, ale tak jako jiné nemoci, 
které trápily naše předky v minu-
losti, i tato se zařadí mezi nemoci 
lidstvem zvládnuté a kolektivní 
imunitou oslabené. Každý z nás 
si musí proto uvědomit, jak on 
sám přispívá k získání kolektivní 
imunity – máme několik mož-
ností – nemoc prodělat a případ-
ně se chránit očkováním, nemoc 
neprodělat a buďto se nechat 
naočkovat nebo být neočkovaný 
a trvale se chránit, abych nemoc 
nedostal. Každý z nás si musí pro 
svůj další život zvolit možnost, 

kterou chce sám podstupovat.  
Já sama jsem nemoc v lednu pro-
dělala, ale protože výše protilátek 
v mé krvi nebyla nijak závratná, 
podstoupila jsem i očkování. Pro-
tože jsem stále mezi lidmi, jsem 
vystavena každodenní možnosti 
setkání se s touto i jinými ne-
mocemi, nechci také ohrožovat 
lidi v mém okolí, kteří se třeba 
nemohou nebo nechtějí očkovat, 
proto jsem očkování absolvovala. 
Nechci komentovat spoustu in-
formací a dezinformací, které se 
kolem očkování množí. Všechny 
názory respektuji, je to věcí kaž-
dého jedince, jak chce dále vést 
svůj život, pokud znova přijde 
další vlna nákazy. Jsme zodpo-
vědní každý za sebe, někteří z nás 
podstoupením očkování myslí  
i na ostatní.

Přeji nám všem příjemné léto 
s odpočinkem a aktivitami bez 
omezení.

 Šárka Kunčíková,
starostka městyse

            S P OL E Č E N SK Á
    K RON I K A

Narozené děti: 

 Šimon Houdek  
 Nela Sedláčková
 Viktorie Křížová 
 Vojtěch Kobza

Významné životní jubileum oslaví v měsících 
červenec - září 2021:

 Matoušek Ivan   Čuprová Alena
 Buršík Jiří   Tomášek Oldřich
 Vrzalová Blažena  Nedoma Antonín
 Zemanová Jana   Bučková Vlasta
 Štarhová Věra   Bartoňová Irena
 Houdek Jaromír  Víchová Julie
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Plánované akce ŠTEKULE 2021
10. 7.   8. ročník Štěpánovské lávky - U Maryši
17. - 25. 7.   Zábavná stezka piráta Štěpána - III. část
23. - 25. 7.  Letní kino - dvůr ZŠ Štěpánov, od 21.30
7. 8.   14. ročník turnaje trojic v nohejbale
7. - 15. 8.     Výstava obrazů a keramiky 
  (Jindra Vohánková a Broňa Pekařová)
21. 8.     Odhalení pamětní desky
21. 8.   Sportovní odpoledne - hřiště FK
28. 8.  Rozloučení s prázdninami
25. 9.  Módní přehlídka
Podrobnější informace sledujte na plakátech 
                                           a na štěpánovských webových stránkách!

V květnu 2021 vyšly další pu-
blikace Hynka Jurmana. Sbírka 
veršů k zamyšlení V labyrintu 
světa je variací na Komenského 
Labyrint světa a ráj srdce. Proto-
že nechybějí dvě grafické práce 
Anny Poustové, rodačky z Víru, 
jde o takovou milou bibliofilii  
pro fajnšmekry. 

Druhou knihou jsou vlastivěd-
né povídky Rozvědčík a ti druzí… 
Jde o příběhy z Veselí, Štěpáno-
va, Víru a okolí. Franta Kocou-
rek, kapitán Minařík, Leopolda 
Dostalová, hrabě Stauffenberg, 

pomatený vrah z Kobylnic či rá-
zovitý hostinský Jokl jsou jejich 
protagonisty. Fotografie jsou 
barevné a knihu podpořilo Měs-
to Bystřice n. P. Obě zakoupíte  
u autora a v nejbližších knihku-
pectvích.

DALŠÍ KNÍŽKY ZE ŠTĚPÁNOVA Cuketová roláda
Suroviny: 1 středně velká cuketa, 1 mrkev, 2-3 vejce  
Cuketu můžeme oloupat, nebo udělat se šlupkou. Nakrájíme  
na tenká kolečka, dáme na pánvičku s rozpuštěným máslem a troš-
kou oleje. Mrkev oloupeme a nakrájíme na tenká kolečka, posolíme, 
popepříme a opečeme z obou stran. Vajíčka rozšleháme a nalijeme 
na cuketu, můžeme přidat nasekanou petrželku. Přikryjeme po-

kličkou a necháme dojít 
při staženém ohni na mi-
nimum. Občas protřepeme, 
za  5 - 8 minut vypneme a 
přesuneme na velký talíř. 
Ještě teplou stočíme do ro-
lády. Jako přílohu použije-
me jakýkoliv salát. 

Anna  Nepejchalová
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K er a mick é t voř ení

Kdo by nechtěl, obzvlášť  
v dnešní uspěchané době, trochu 
zvolnit, relaxovat a ještě si u toho 
něco praktického nebo dekora-
tivního vytvořit?

Zájemcům o „keramické 
tvoření“, které pořádal Městys 
Štěpánov nad Svratkou ve spo-
lupráci se ZŠ Štěpánov, se to ale-
spoň na chvíli dne 18. 6. 2021 v 
podvečerních hodinách povedlo.  
V polytechnické učebně ZŠ se se-
šlo 9 párů šikovných rukou, které 

se s chutí a tvůrčím elánem pus-
tily do práce.

Bylo zajímavé pozorovat, jak  
z beztvaré hroudy hlíny postupně 
vznikají nádherné výtvory.

Nyní budou všichni s napětím 
čekat, jak se povede závěrečný 
výpal. Protože až pec dá svým žá-
rem všemu tu konečnou podobu. 

Myslím, že se setkání povedlo 
a od podzimních měsíců bychom 
se chtěli začít scházet v pravi-
delnějších intervalech, a tím se 

zdokonalovat v tomto 
tradičním řemesle.  Ra-
dost budou účastníkům 
dělat různé misky, tácy, 
dekorace, které snad na 
podzim doplní o další 
vlastnoručně vyrobené 
kousky. Budeme se těšit!

Barbora Hošková

Keramika s Mílou

ZPRÁVIČKY OD ŽEN

Dva dny jsme prožili ve školní 
družině s paní učitelkou Mílou 
Chalupníkovou při keramickém 
tvoření. Děti se přesunuly do po-
lytechnické učebny, ve které se 
nachází i keramická pec. S mode-
lováním se setkaly již dříve, kdy 
se pokoušely modelovat z plaste-
líny a různých hmot.  Poprvé ale 
mohly vytvořit výrobek, který si 
mohly natřít glazurou. První den 
se seznámily s hlínou, nápady  
a postupem zpracování.  Díky od-
bornému vedení začaly vznikat 
originální hrnky, misky, tácky a 
knoflíky.  Děti byly nadšené, nej-

raději by své hrníčky glazurovaly 
hned.  Musely však počkat, až je-
jich výtvory proschnou a projdou 
výpalem v peci.  Na druhém ke-
ramickém tvoření konečně došlo 
na „polevu“. A protože i glazura 
se musí opět vypálit, šlo vše zno-
vu do keramické pece.  A výsle-
dek stál za to.  Spokojené děti si 
vzájemně prohlížely své výtvory 
a plánovaly, komu je podarují.  
Na závěr ještě poděkování paní 
učitelce Míle. Věříme, že se spo-
lečně zase někdy u pece sejdeme.

Jana Poláková

PLAVIÁDA
Tyhle zprávy jsou spíš jen po-

zdravy, protože nevím, co mám 
psát, když stále nic nešlo pláno-
vat. Takže z dlouhé chvíle zase 
musím veršovat.

Ale teď vážně. Po dlouhé době 
jsme měly členskou schůzi, a to 
venku u řeky. Do té doby jsme 

schůzovaly jen přes internet.  
A na dálku uspořádaly Veliko-
noční kloboukovou mini pře-
hlídku, koláž jste mohli vidět na 
naší fb stránce. Tu opravdovou 
- retro - módní přehlídku chystá-
me na září.

Protože pálení čarodějnic ne-
bylo možné, vy-
měnily jsme koště 
za kolo a profrčely 
ulicemi. Ale věří-
me, že další akce 
už proběhnou 
hromadně a vy se 
u nich pobavíte  
s námi. 

Brzy Na vidě-
nou!

Lenka Malá

Loňská Plaviáda byla na su-
chu. Věřili jsme , že ta letošní, 
už desátá, se proto musí vydařit. 
Počasí nám ale celý týden vyhro-
žovalo, že nás na vodu vyplout 
nenechá. Do pátečního rána 
jsme vstávali všichni smutní, 
protože zprávy z jižní Moravy, 
z oblasti postižené tornádem,  
v nás vyvolaly vlnu neuvěřitel-
ných emocí.

Přesto jsme plni nadějí vykro-
čili odpoledne k vodě. A po dlou-
hé době jsme se opravdu společně 
pobavili. Při pohledu na šťastné 
tváře dětí, které s úžasem sle-
dovaly, jak se na vodě postupně 
vznáší VODNÍ JEDNOTKA HA-
SIČŮ, HAWAI CLUB, ÚSPĚŠNÁ 
RYBÁŘKA, ROZVERNÉ KOČ-

KY, VESELÁ ŘÍČNÍ HLÍDKA, 
PIRÁTI ZE ŠVARCAVY, jsme 
byli šťastni i my. A když potom 
dopluli i SNĚHURKA S TRPAS-
LÍKEM a přivezli dětem sladkosti 
v košíčku, nikdo už nebyl smutný 
ani trošičku. Jako obvykle pak 
byly rozdány diplomy, děti ob-
sadily skákací hrad a všichni se 
pak ještě vesele občerstvovali u 
Maryši.

Děkujeme všem a brzy AHOJ!
Za všechny milovníky vody přeji 
hezké léto! Lenka Malá

V E   Z N A M E N Í   Z U B Ř Í   H L A V Y
I v době distanční výuky jsme 

našli způsob, jak by mohl fungo-
vat školní kroužek – Badatelský 
klub podpořený ze Šablon II. 
Významně nám k tomu pomohla 
kniha Hynka Jurmana Ve zna-
mení zubří hlavy, která formou 
románu popisuje středověkou 
kolonizaci Štěpánova a okolí Ště-
pánem z Medlova. Děj příběhu 

začíná na Děvičkách a pokračuje 
přes Maršov a Doubravník až do 
Štěpánova. S dětmi jsme v době 
distanční výuky četli knihu, vy-
hledávali v různých publikacích  
i na internetu související pověs-
ti a historická data, domněnky  
či fotografie popisovaných míst. 

Jakmile to podmínky umožni-
ly, vyrazili jsme objevovat místa 
popsaná v knize. Navštívili jsme 
Kozlov a přemýšleli, jestli odsud 
opravdu mohla vést podzemní 
cesta na Hradisko. Na Hradis-
ku jsme pak hledali pozůstatky 
středověkého hradu. Naše další 
cesta vedla na Zubštejn, Auer-
šperk a Pyšolec, tedy hrady, které 

rod pánů z Medlova, a posléze  
z Pernštejna, obýval. Nevynecha-
li jsme ani hrad Dalečín, z něhož 
měl podle románu vyjet na po-
moc štěpánovskému loupežníku 
Budišovi dalečínský loupežník 
Boreš. Ale abychom nezůstali jen  
v nejbližším okolí, vyjeli jsme 
také na daleký výlet až na 
hrad Děvičky na Pálavě, kde 
náš příběh vlastně začal. Na 
tomto výletě nás doprová-
zel a mnoha zajímavými 
informacemi zahrnoval 
autor knihy, pan Jurman. 
Naše cesta z Děviček pak 
pokračovala přes Medlov  
k tajemnému klášteru Rosa 

coeli v Dolních Kounicích a přes 
Doubravník a Černvír domů. 

I když jsme tuto část badatel-
ského klubu již uzavřeli, stále 
nás láká ještě několik lokalit. Tak 
snad příště…

Bohumila Blechová, 
vedoucí Badatelského klubu
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

38.  OLDŘIŠKA MATOUŠKOVÁ 
 (14. 12. 1956 Nové Město na Moravě)

Oldřiška vyrůstala v Nedvě-
dici a do Štěpánova se provdala. 
Vystudovala hotelovou školu, 
ale ve volném čase se věnovala 

výtvarnému umě-
ní i výchově malých 
výtvarníků. Své 
obrazy vystavovala  
v Nedvědici, Bystřici, 
Vojnově Městci, Tiš-
nově a také v Praze  
v sídle České televize 
na Kavčích horách 
(2016). A samozřej-

mě poprvé právě ve Štěpánově 
(2005), kde také vedla výtvarný 
kroužek.

Hynek Jurman

Vyprávíme příběh souseda
V průběhu května se koneč-

ně mohl tým pěti žáků z deváté 
třídy pustit do práce. Zapojili se 
totiž do projektu Paměti národa 
s názvem Příběh souseda, který 
podpořil také Městys Štěpánov 
nad Svratkou. Cílem bylo vyhle-
dat pamětníka, obyčejného člo-
věka z jejich okolí, který by byl 
ochoten sdílet s nimi svůj životní 
příběh. Práci ale dlouho negativ-
ně ovlivňovala pandemie. Žáci se 
tedy věnovali workshopům, aby 
byli dobře připraveni na samotné 
osobní setkání s vybraným pa-
mětníkem – panem Stanislavem 
Mitášem z Býšovce. 

Z odpoledního povídání si 
odnášeli tříhodinovou nahrávku  
a obrovský zážitek. Byli překva-
peni, jaké detaily si doká-
že pamětník i po mnoha 
letech vybavit, s jakou 
lehkostí a humorem vy-
práví své vzpomínky. Na 
panu Mitáši bylo naopak 
vidět, že ho zájem mladé 
generace velmi těší, a sna-
žil se co nejpoutavěji zod-
povědět každou otázku, 
kterou mu žáci položili. 

Po milém setkání začala devá-
ťákům náročná práce. Z celého 
vyprávění si měli vybrat jedno 
téma, jež je nejvíce zaujalo, a při-
pravit audio reportáž v délce tří 
minut. Jednoznačně se shodli 
na tom, že zpracují zážitky pana 
Mitáše z dětství, tedy z doby dru-
hé světové války. Svojí reportáží 
chtěli poukázat na fakt, že i v těž-
ké době si tehdy lidé na vesnici 
pomáhali.

Žáci odvedli kus práce a nau-
čili se mnoho nových věcí. Je jis-
té, že starší lidé mají co vyprávět  
a mladí lidé se zvědavostí  
a mnohdy i zatajeným dechem 
naslouchají jejich příběhům. 

Iva Štouračová

V letošním školním roce bylo 
všechno jinak, mimořádná opat-
ření nás provázela na každém 
kroku a museli jsme se s nimi 
neustále vypořádávat. Máme 
radost, že se nám v této nelehké 
době podařilo uskutečnit čte-
nářskou aktivitu - Štěpánov čte 
dětem. Kulturního obohacení  
za dodržení předepsaných pod-
mínek se dostalo dětem od ma-
teřské školy až po žáky 9. roční-
ku.

Děti ve školce si užily vystou-
pení herců divadla Netratrdlo. 
Vypravily se za zvířátky a zna-
losti o nich upevnily i hudebně 
pohybovým vyjádřením.

Nejmladší žáky ve škole potě-
šil autorským čtením pan Josef 
Beneš. Děti se zaposlouchaly do 

příběhu o Meďanu a Koumenovi  
a prohlédly si krásné ilustrace 
paní Petry Tatíčkové. Další pří-
běhy těchto postaviček si budou 
moci přečíst samy, neboť budeme 
využívat pro mimočítankovou 
četbu celou sadu těchto knížek.

Starší žáci, tedy od 3. ročníku 
až po devátý, si jistě užili poutavé 
vyprávění o Izraeli. Vyprávění, 
promítání i předčítání učitele  
a cestovatele pana Karla Kocůr-
ka má u nás ve škole již bohatou 
tradici. Přijíždí za námi nejenom 
se svými cestovatelskými zážit-
ky, ale společně s manželkou jej 
zveme i na hudební vystoupení. 
Vždy však dokáže zaujmout malé 
i velké. V květnu u nás strávil 
celý den, do každé třídy vstupo-
val jednotlivě a své vyprávění 

přizpůsoboval věku žáků. Díky 
panu Kocůrkovi jsme poznali 
přírodní i historické památky 
této země. Také nám opět připo-
mněl důležitost znalosti cizích 
jazyků, především angličtiny,  
pro komunikaci ve světě.

Výčtem těchto aktivit naše čte-
ní nekončí, ale naopak začíná.

Největší radost máme z knížek, 
které jsme si mohli pořídit do 
školní knihovny. Společně jsme 
pečlivě vybírali, aby si v knihov-
ně mohl vybrat každý. Nadše-
ni jsme ze zakoupení sad knih,  
které budou využity především  
v mimočítankové četbě.

Proběhla výstava nových knih 
a poté již bylo možné si vybranou 
knížku zapůjčit. Těší nás vzrůsta-
jící zájem dětí o četbu. 

Hlavním motem této aktivity, 
která na naší škole má již tradici 
(14. ročník), je připomenout ro-
dičům a dětem důležitost čtení  
a předčítání pro rozvoj osobnosti 
každého jedince. Zároveň tímto 
podpořit společné zážitky stráve-
né v rodinách nad knížkami.

Aktivitu podpořil: Kraj Vy-
sočina, Mikroregion Bystřicko, 
společnost E-On, Městys Štěpá-
nov nad Svratkou. Děkujeme. 
Také děkujeme za dárky v podo-
bě knížek a časopisů. Poděkování 
patří i všem zaměstnancům naší 
školy, kteří se zasloužili o zdárný 
průběh všech setkání.

Za kolektiv zaměstnanců 
Dáša Kameníková

C e l é  Č e s k o  č t e  d ě t e m  -  v  n a š í  š t ě p á n o v s k é  š k o l e

OBRAZY J. KNOBLOCHOVÉ
Ani letošní léto nepřijdou zájemci o obrazy akademické ma-
lířky Jaromíry Knoblochové. V Galerii Na Staré hospodě 
v Záskalí je mohou spatřit každý prázdninový víkend po-
čínaje 10. červencem 2021. Obrazy nejrůznějších technik  

i námětů si mohou za dobré 
ceny i zakoupit. Letos půjde  
o jubilejní 30. ročník těchto 
prodejních výstav.

-HJ-
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Jak už jste se ve Štěpánovin-
kách mohli dozvědět dříve, zís-
kala štěpánovská škola v loňském 
roce opět peníze z Fondu Vysoči-
ny na ekologickou výchovu. Kvů-
li uzavření školy a omezení dal-
ších aktivit nebylo možné projekt 
v termínu realizovat. Naštěstí 
nám Kraj Vysočina vyšel vstříc 
a umožnil nám posunout termín 
realizace tak, abychom ho zvládli 
po návratu dětí do školy. 

Jak název napovídá, je náš 
projekt zaměřený především na 
vodu a její ochranu. Děti četly 
knížky o vodě, studovaly en-
cyklopedie, malovaly obrázky 
z vodního prostředí, vytváře-
ly hrníčky z papíru či podnosy  
ve tvaru ryb z keramiky. Ve spo-
lupráci s ekologickým centrem 
Chaloupky absolvovali žáci vý-
ukové programy o vodě (mladší 
lovili bezobratlé živočichy i jinak 
zkoumali břehy Lesoňovického 
potoka a řeky Svratky, starší se 
prostřednictvím strategické hry 
seznamovali s případnými dů-
sledky bezohledného lidského 
chování). Další úkoly jsme s dět-

mi realizovali ve škole - od ekolo-
gické organizace Rezekvítek jsme 
si zapůjčili materiály plné her 
a úkolů spojených s vodou a její 
ochranou, další materiály jsme 
zakoupili od ekocentra Lipka. 
Do těchto aktivit (stejně jako do 
výroby keramiky) jsme zapojili  
i děti ze základních škol ve Víře 
a Prosetíně. Přírodě jsme se sna-
žili pomoci i osobně – děti z MŠ  
i družiny uklízely v okolí Lesoňo-
vického potoka i školy. 1. června 
jsme vyčistili studánku nad ško-
lou – děti z Borověnky předvedly 
krátký magický obřad otvírání 
studánek. I když tentokrát nebylo 
možné uspořádat společné akce 
pro děti a veřejnost, ve spolupráci 
s úřadem městyse jsme připravi-
li výstavu tematických obrázků  
i fotografií, kterou mohli zhléd-
nout návštěvníci naší přírodní 
učebny v rámci různých akcí ško-
ly či městyse. V ekocentru Lipka 
v Brně jsme také absolvovali in-
spirativní školení pro pedagogy 
o tom, jak se s dětmi učit venku. 
Situace nám nakonec umožnila 
absolvovat také tematické exkur-
ze -  první z nich směřovala do 
Pavlova (okr. Havlíčkův Brod), 
kde je záchranná stanice. Tu jsme 
si prohlédli, a také jsme zde ab-
solvovali program o vydrách. 
Druhý výlet směřoval na Vírskou 
přehradu. Ta pro nás může být 
symbolem ochrany vody a vod-
ních zdrojů.

Bohumila Blechová, 
koordinátorka projektu

Plně obsazený autobus dětí  
v sobotu 19. 6. odjel na výlet  
do Zoo Jihlava.  Tentokrát byl do-
mluvený program s odborníkem 
na téma Šelmy na vlastní oči. Již 
od rána bylo jasné, že nás čeká 
tropický den. 

Po příjezdu do zoologické 
zahrady jsme měli chvilku čas 
na občerstvení. Děti okamžitě 
vyhledaly obchod se suvenýry 

a občerstvením. Některým se 
podařilo kapesné utratit hned 
ráno.  V domluvenou hodinu si 
nás převzala lektorka výukových 
programů Aneta Straková.  A za-
čala cesta zoologickou zahradou. 
Lektorka děti zaujala poutavým 
vyprávěním a trpělivě odpovída-
la na všechny dotazy.  Společně 
jsme si  prohlédli a prošli  další 
části zoologické zahrady. 

Sladkou teč-
kou za výletem 
byla  zastávka 
na zmrzlinu. 
D ě k u j e m e 
panu Jarosla-
vu Stárkovi za 
klidnou a bez-
pečnou jízdu. 

Jana Poláková

Vzdělávací výlet školní družiny 

Projekt Vodníkovo desatero

Odhalení pamětní desky  
Adolfu Jurmanovi 

Statečnému letci Adolfu Jurmanovi (1919-1975) bude  
v náhradním termínu v sobotu 21. srpna 2021 

odhalena pamětní deska na jeho rodném domku  
ve Štěpánově-Olešničce.  

Program: 
14:00

Hymna, projevy a odhalení pamětní desky 
v Olešničce č. 212 (K parkování lze využít parkovací 
místa u Železáren Štěpánov.)

14:45 - 16:00
Prezentace fotografií pplk. JUDr. Ad. Jurmana, výstava 
vojenského materiálu, uniforem, dobových pohlednic 
(možnost zakoupení i s pamětním razítkem) v budově 
Úřadu městyse Štěpánov nad Svratkou

Akce se zúčastní členové Vojenské historické skupiny 
Brno v uniformách, se „skotským“ dudákem.

Š T Ě P Á N O V  V  O B R A Z E C H  1  

Vážení čtenáři,
Štěpánov se dostal na obrazy 

mnoha profesionálních i ama-
térských malířů, jak jsme už 
před léty dokázali uspořádáním 
výstavy. Pro čtenáře zde chce-
me obrázky našeho městečka  
a okolí publikovat. Budeme rádi 
i za Vaše tipy a reprodukce, kte-
ré zprostředkujete touto cestou 
ostatním.

1. Nejstarší vyobrazení 
               Štěpánova
Nejstarší dochovaný obraz 

pochází z roku 1817. Jde o obraz  
z depozitáře na hradě Pernštejně. 
Malíř stál a skicoval na Chocho-
líku, takže v popředí jsou svahy 
spadající dolů k řece Svratce. 
Naopak pozadí ohraničují naše 
typické kopce. Pod Hradiskem, 
úplně vlevo, věnoval autor pozor-
nost štěpánovským železárnám. 
Při zvětšení je zřejmé, že jim do-
minuje vysoká pec, která zmizela 
v roce 1861. Mezi železárnami  
a městečkem lze spatřit čerstvě 
založený hřbitov. Přímo pod ním 
vidíme dřevěný most přes řeku 
(dnes bychom řekli „balkánský“) 
a zbytek prostoru mezi Svratkou 

a kopci v pozadí zaujímá vlastní 
městečko Štěpánov. 

Vysoká budova s červenou 
střechou vlevo je legendární Ve-
selého hostinec, naproti vpravo 
se tyčí fara, prostředku městečka 
vévodí kostel, jehož stavba byla 
před vyhořením o něco nižší než 
dnes. Malá sakristie stojí za oltá-
řem na východní straně. Vpravo 
od kostela je vidět vjezd do zá-
jezdního hostince (č. 16), přes 
jedno stavení dále stojí tzv. Orá-
torův hostinec (č. 14) a vysoká 
budova vpravo je bývalý panský 
dům s konírnami a dvorem (č. 
9), který zakrývá Panský dům 
č. 12. Úplně vpravo stojí mlýn  
v původní podobě a v po-
zadí jsou vidět pod Zub-
štejnem stavení Hamru.  
Od kostela vede úvozová ces-
ta vzhůru směrem k Bystřici. 
Patrná je i stezka do Kozlova  
po úbočí Hradiska.

Podle nápisu na rubu umělec-
kého díla byl namalován malí-
řem Dittmanem v roce 1817. Vy-
povídá mnohé o tehdejším stavu 
městečka!

Hynek Jurman



ČÍSLOVÁNÍ 
ŠTĚPÁNOVA

Za Viléma z Pernštejna, kdy 
byla obnovena těžba stříbra  
a brzy i mědi, se stal opět Štěpá-
nov centrem dolování. Bohatnul 
a stal se sídlem hornického cechu 
a horního soudu. Obojí sídlilo  
v dnešní budově č. 9. Dochovaly 
se zde pozdně renezanční klenby 
z 16. století a patrně zde sídlila  
i nejstarší radnice. Ta se později 
přestěhovala do č. 22 a nakonec 
do č. 23. V 17. století žil v dneš-
ním č. 9 Dospíchal, ve druhé po-
lovině 17. stol. rod Ujčovských, 
pak i Dospíšil, ale potom cechov-
ní dům zakoupila vrchnost, by-
dleli zde panští sluhové. Nějaký 
čas zde byla panská hospoda, ta 
se přestěhovala v půli 18. století 
do č. 26 a č. 9 bylo zvýšeno po po-
lovině 19. století na patro a upra-
veno na kanceláře a byty správy 
železáren.

Na štěpánovském náměstí teh-
dy vyrostlo i několik honosněj-
ších budov. Kromě horního sou-
du je doložena radnice a škola. 
Centrum Štěpánova tak dostalo 
prakticky definitivní podobu, 
která svědčila o prosperitě roz-
víjejícího se městečka. Jeho zá-
stavba stále nebyla velká, šlo jen 
o jádro budoucí obce, které tehdy 
čítalo jen málo přes 20 usedlostí. 
Mohlo se postupně rozrůstat jen 

v obou směrech hlubokého údolí 
Svratky, časem pak i v sousedním 
údolí Hodonínky.

Číslování domů zavedla Marie 
Terezie patentem, který vstoupil 
v platnost v říjnu 1770. Začínalo 
se od velkých měst a prováděli 
jej důstojníci rakouské armády, 
kteří psali čísla na vrata či dveře.  
V městech a větších obcích se za-
čínalo významnými budovami 
(rychta, fara, bohatá usedlost). 
Pokud se obec rozkládala kolem 
silnice, začínalo se číslovat od 
prvního domu po pravé straně 
ve směru, kterým přijížděla vrch-
nost. Od konce obce se pak čís-
lování vracelo po opačné straně 
zpět. Na jaře 1771 se už číslovalo 
v Nedvědici, v červnu, tedy před 
rovnými 250 lety, i ve Štěpánově, 
kdy došlo k očíslování 29 domů.

Číslování v našem městečku 
je krásně zachyceno na situač-
ní skice z roku 1826 a prakticky 
kopírovalo výstavbu Štěpánova. 
Tedy od č. 1 před farou řadou až 

ke mlýnu a odtud hor-
ní stranou ulice zpět 
ke kostelu. Původně 
šlo opravdu o úzkou 
ulici, jak dokládají zá-
klady budov nalezené 
pod dnešním parkem. 
Až při rozvoji městeč-
ka v 16. století vzniklo 
obdélníkové náměstí 
a severní fronta domů 

byla posunuta do dnešní podoby. 
Končila číslem 19, kolem kostela 
vyrostly čtyři domky (čp. 20 – 23) 
a ulice od kostela pokračovala 
čísly 24 a 25 (dřevěná chaloup-
ka byla zbourána 1897, pak zde 
byla jen cementárna a až později 
učitelská bytovka) k panskému 
dvoru č. 26 (později hostinec  
s letopočtem 1723 a zubří hla-
vou na zdi). Domy č. 27 a 28 byly 
už poněkud vzdáleny od středu 
městečka. Za řekou bylo jediné 
stavení, pazderna č. 29 z roku 
1825, pozdější chudobinec. 

Po polovině 18. stole-
tí výstavba pokračovala.  
Ze stodoly u hostince vznik-
lo číslo 30/33 a pak se připo-
jil „Dolní konec“, čísla 31, 
32 a 34 – 36, 43, 44. Protější 
strana ulice byla dlouho 
jen zahrádkami, až tu jako 
první vyrostla kovárna  
č. 38 a domky 39 – 41. Ve-
dle čísla 1 pak vzniklo ješ-
tě č. 42 a tento stav jádra 

městečka se v podstatě dochoval  
do dnešních dnů. Jen některé 
domy byly časem zbourány –  
č. 11, 13, 20 a 26. Jejich čísla dnes 
používají nové domy. Ze stodo-
ly č. 25 vyrostlo č. 43 a z panské 
stodoly č. 12 byla postavena Vy-
strčila č. 45 s byty pro dělníky 
železáren. 

Pokud jde o Olešničku, stávalo 
tam na levém břehu Svratky ně-
kolik větších gruntů a také tvrz, 
ze které pocházela nižší šlechta 
Gedeonů z Olešničky a Fiňás-
ků. Vlivem zvýšení produkce 
železáren vznikla ve 2. polovině  
18. století Malá Olešnička. Osa-
mocený podsedek, později grunt 
č. 16, dostal konečně společnost, 
vyrostly tu domky s pozdějšími 
čísly 12, 13, 14, 15 a 17. Ve Vel-
ké Olešničce přibyla pazderna  
č. 1 a pak řada dřevěných domků 
zaměstnanců hutě, které dostaly 
popisné číslo 11.

Hynek Jurman
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Venkovní galerie, Stavitel města, Jarmark, exkurze do Železáren a mnoho dalšího z MŠ

V mateřské škole jsme se snaži-
li i přes všechna zpřísnění nabíd-
nout dětem zajímavou nabídku 
aktivit. Před Velikonocemi jsme 
v parku umístili „Venkovní gale-
rii“. Děti z MŠ a žáci ze ZŠ při-
nesli něco přes 50 obrázků, které 
pak dělaly radost v těchto prosto-
rách a následně v polytechnické 
učebně ZŠ. Děkujeme všem, kteří 
nám průběžně pomáhali udržet 
obrázky v naší přírodní galerii 
vystavené. 

Kromě pravidelných činnos-
tí a podpory vzdělávání jsme 

po postupném 
r o z v o l ň o v á -
ní uskutečnili  
i několik zajíma-
vých projektů. 
Prostřednictvím 
pracovnic MAP 
II Bystřice nad 
P e r n š t e j n e m 
mohly děti vidět 

řadu zajímavých pokusů v pro-
gramu „Voda živá“. Zapojili jsme 
se také do celoškolního projek-
tu „Vodníkovo desatero“, který 
byl provázán i se Dnem Země. 
Kromě poutavého ekologického 
programu pro předškoláky jsme 
zvládli udělat i kus dobrého a vy-
čistit oblast kolem Lesoňovického 
potoka. V rámci akce „Štěpánov 
čte dětem“ jsme dětem zprostřed-
kovali výlet do ZOO. Divadelně 
hudební program zajistila dětem 
paní Lenka Cacková. Na Den dětí 
jsme hledali poklad a plnili úkoly, 

které shrnovaly to, co už by měly 
děti znát. Z projektu „Společným 
vzděláváním ke zvýšení kompe-
tencí dětí a žáků II“ byla usku-
tečněna akce „Stavitel města“, 
do které se zapojili děti se svými 
rodiči. Ve 2. pololetí jsme s dětmi 
vyráběli výrobky na jarmark. Po 
uzavření školky se zapojili i ro-
diče a na společné akci „Kultur-
ní odpoledne s jarmarkem dětí  
a rodičů“ jsme téměř všechny 
výrobky prodali. Výtěžek z to-
hoto odpoledne bude využit na 
výlety a aktivity dětí v MŠ. Při-
jali jsme pozvání do Železáren. 
Zde jsme navštívili obrobnu, děti 
se podívaly do kamionu  
a povozily se „výtahem“. 
Na závěr příjemného se-
tkání čekalo děti bublinové 
překvapení a každý dostal 
dárek. Poslední akcí, kte-
rou jsme stihli uveřejnit do 
tohoto vydání, je výlet do 

ZOO Jihlava. I ten jsme úspěšně 
zvládli, pevně věříme, že k rados-
ti všech dětí. V posledním škol-
ním týdnu nás čeká slavnostní 
rozloučení s předškoláky.

Na závěr Vám všem přejeme 
pohodové a zdravé léto v kruhu 
blízkých.

Učitelky z MŠ
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Letošní ročník fotbalových 
amatérských soutěží se odehrál 
přibližně jen z jedné třetiny, a to 
na začátku loňského podzimu. 
Jarní sezóna kvůli covidu nebyla 
zahájena vůbec, neodehrál se je-
diný soutěžní zápas. Od května 
alespoň můžeme opět trénovat  
a vyhlížet sezónu novou, která se, 
doufejme, rozjede na konci srpna.

Přípravka
Pro následující ročník jsme 

vyšli vstříc Ujčovu, se kterým 
utvoříme v mladší přípravce 
sdružení klubů Štěpánov – Uj-
čov.  V Ujčově potřebují doplnit 
tým nejmladších dětí, a tak v této 
kategorii budou jejich a naše děti 
tvořit společný tým.  Starší pří-
pravka bude ryze štěpánovská  
a bude složena jako doposud vše-
mi našimi dětmi spadajícími jak 
do mladší, tak starší přípravky. 

Žáci
V žácích je situace podobná. 

My bychom jako každý rok, byli 
schopni složit jeden tým, tedy 
starší žáky, za které by hráli i ti 
později narození. Ideální ale je, 

když děti mohou hrát rozděle-
né do mladších a starších žáků, 
kde se potkávají se stejně věkově 
a fyzicky zdatnými protihráči. 
Oslovil nás ale Vír, se žádostí  
o spojení. Utvoříme tak sdružení 
klubů Štěpánov – Vír a budeme 
pod touto hlavičkou hrát obě ka-
tegorie, tedy mladší i starší žáky. 
Technické detaily se budou tepr-
ve ladit, ale předpoklad je, že ně-
které domácí zápasy odehrajeme 
u nás, některé ve Víře.

Dorost
V dorostu je bohužel velmi 

neradostná situace. Pro nedosta-
tek hráčů jsme byli nuceni tým 
dorostu do příštího ročníku ne-
přihlásit. Máme pouhých šest 
fotbalistů. Podobný počet má  
i Vír, se kterým se poslední dva 
ročníky odehrály ve sdruženém 
týmu. Tento počet hráčů pro 
odehrání soutěže nestačí, kvůli 
častým absencím je zapotřebí mít 
základnu kolem patnácti hráčů. 
V době uzávěrky situaci s Vírem 
ještě řešíme, ale je pravděpodob-
né, že Vír se v této kategorii spojí 
s Jimramovem. Naši dorostenci 

začnou trénovat s týmem mužů, 
který budou doplňovat i v zápa-
sech.

Muži
I v kategorii mužů je situa-

ce velmi kritická. Tým byl už  
v posledních sezónách přestárlý  
a nyní po návratu z covidové pau-
zy se někteří hráči rozhodli dál 
nepokračovat. V době uzávěrky 
Štěpánovinek přislíbilo účast  
v nové sezóně pouhých sedm 
hráčů a reálně tak hrozí odhlá-
šení týmu ze soutěže! Budeme 
se snažit přemluvit mladé hráče, 
kteří skončili v dorostu, aby se 
k fotbalu vrátili a pomohli udr-
žet dospělý fotbal v naší obci. 
Za muže budou pravděpodobně 
nastupovat i dorostenci. Jak jsme 
předeslali v minulých měsících, 
nemůžeme a hlavně nechceme 
stavět tým na hráčích z jiných 
regionů. Chceme tým složený 
výhradně ze Štěpáňáků a hráčů 
z blízkého okolí, kteří mají ke 
klubu vztah. Prioritou je zacho-
vat tým a fotbal ve Štěpánově i za 
cenu dočasného hraní nejnižších 
soutěží a postupně si opět vycho-

vávat vlast-
ní hráče. 
Bohužel to 
bude běh 
na dlouhou 
trať.

N e z b ý -
vá než 
apelovat na všechny místní do-
spělé bývalé fotbalisty v aktiv-
ním věku, pojďte nám pomoci 
fotbal ve Štěpánově zachovat 
a utvořit opět tým složený  
ze štěpánovských borců.

Sportovní dětské odpoledne
Pokud nám covidová situace 

dovolí, jsme rozhodnuti 21. srpna 
uspořádat na hřišti další ročník 
sportovního odpoledne. Tento-
krát se bude jednat o akci čistě 
v režii fotbalistů. Budeme velmi 
rádi, když si toto datum pro nás 
rezervujete a přijdete si za námi 
se svými dětmi zasoutěžit.

Přejeme vám prosluněné do-
volené, krásné prázdniny, a snad 
na jejich konci na shledanou na 
hřišti!

Za FK Železárny Štěpánov
Petr Skokan

  Málo fotbalových radostí

LÉTO JE TU

Léto vtrhlo jako nic plnou parou do ulic.
Juchú! Čerstvého vzduchu bude stále víc.
Sluníčko nám září do nezakrytých tváří,
dovolenou máme červeně v kalendářích.

Někoho láká moře, někoho káva na dvoře,
hlučné akordy festivalů, ticho v lesní oboře.
Každý přece nejlíp ví, čím se v létě zabaví.

Krásné dny a žádného zlého brouka do hlavy!
LM

Dne 12. 6. se uskutečnil již  
7. ročník No Men Run, tzv. běh 
bez mužů, který vedl mimo jiné 
i přes Štěpánov. Trasa měla 8 úse-
ků, z toho 7 předávek, celkem tedy 
88 km. Jednou předávkou byl prá-
vě i Štěpánov, konkrétně místní 
koupaliště. Celkem se přihlásilo 
106 týmů z celé České republiky, 
v každém týmu byly pak 4 ženy. 
Našly se ale i takové, které běže-
ly celý závod samy. Start začínal  
v Novém Městě na Moravě kolem 
6. hodiny ráno a do Štěpánova se 
první sportovkyně dostaly kolem 

11. hodiny. Místní dobrovolníci 
jim s pomocí organizátorů zajis-
tili příjemné zázemí, kde si moh-
ly účastnice závodu a jejich týmy 
odpočinout, opláchnout se, ale  
i se občerstvit. Celý závod pro-

vázela příjemná atmo-
sféra, počasí závodní-
kům přálo, a tak všechny 
týmy doběhly v pořádku  
do cíle, který byl ve Velké 
Bíteši. Všem závodnicím 
patří velká poklona za to, 
že to tak skvěle zvládly. 
Těšíme se na další spolu-
práci při závodu. 

Simona Hrubešová

No  Men  Run


